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Příběh Velkého pátku je velice bohatý a má v sobě mnoho motivů a myšlenek. Rád bych se dnes v tom velkopátečním 

evangeliu zastavil u tří momentů. Je zajímavé sledovat reakce a prožitky lidí, kteří jak se říká „byli při tom“. Jsou to 

velmi rozmanité zkušenosti. Od otevřené nenávisti a posměchu velerady či jednoho ze zločinců, přes zármutek 

jeruzalémských žen, pravděpodobnou cynickou lhostejnost římských vojáků a ustrašené pozorování Ježíšových přítel 

zpovzdálí až k duchovnímu obrácení (druhý zločinec) či alespoň pootevření dveří víry (setník). Všechno tam bylo 

nějakým způsobem přítomno. Láska i nenávist, lhostejnost i bytostný zájem, víra i nevíra... To vše prožívají různí 

lidé v pohledu na Krista ukřižovaného. Přidržme se dnes oněch pozitivních projevů.  

 

1. Zločinec 

S Ježíšem jsou ukřižování další dva zločinci. Evangelisté je nazývají „povstalci“. Nevíme o nich nic bližšího, ale 

nejspíše to byli stoupenci radikálů, zélótů, kteří chtěli svrhnout římské jho. Neváhali dopouštět se za tímto cílem i 

násilí. Když se jeden z nich Ježíši posmívá: „To jsi Mesiáš? Zachraň sebe i nás,“ tak ten druhý ho okřikne: „Ty se 

ani Boha nebojíš? Vždyť jsi sám odsouzen ke stejnému trestu. A my jsme odsouzeni spravedlivě, dostáváme 

zaslouženou odplatu, ale on nic zlého neudělal“ (v. 40-41). V jejich případě šlo o „zaslouženou odplatu“. Dostáváme, 

to, o co jsme si koledovali. A nejen to, dostáváme to, co jsme si zasloužili. V tom je něco víc, než jen povzdech, že 

jsme riskovali a nedopadlo to. V tom je doznání viny. Zasloužili jsme si to. Dostáváme po právu. My jsme skutečně 

vinni. Ne tak on. On nic zlého neudělal. 

 Ale to nebylo všechno. Tento zločinec viděl ještě něco víc. To se odráží v jeho prosbě, se kterou se na Ježíše 

obrátil: „Ježíši, pamatuj na mne, až přijdeš do svého království“ (v. 42). Zde je už zřejmé, že o Ježíšovi musel něco 

vědět. Minimálně to, že zvěstoval blízkost Božího království každému člověku, který pro ně otevře své srdce. Ví, že 

Ježíš má ještě jiné, svoje království, které se vymyká těm pozemským. Až tam přijdeš – a ty tam přijdeš, vzpomeň si 

také na mně. Ten povstalec ví, že Ježíš odchází do svého království. A touží po tom, aby tam mohl být s ním. Tady 

už mu toho moc nezbývá, a i ten zbyteček života bude už jen utrpení a bolest. Ale uvěřil, že Ježíš jde ještě do jiného 

království, do místa, kde stojí za to být. Jak se tam ale dostat? Co může udělat on, jemuž zbývají maximálně hodiny 

života. Navíc je zcela připoután ke kříži a nemůže se ani hnout. Co ještě může udělat pro to, aby i on, takový člověk, 

po právu odsouzený na smrt (musel mít tedy na svědomí těžký zločin, možná vraždu), co může udělat, aby mohl vejít 

do Ježíšova království, ve kterém tuší dobro a mír? To jediné, co mohl udělat, udělal. Poprosil Ježíše: Vzpomeň si 

na mně. A to stačilo. „Amen, pravím ti, dnes budeš se mnou v ráji“ (v. 43).  

Lidé v dějinách náboženství vymysleli mnoho a mnoho způsobů, jak se přiblížit Bohu (bohům). Co všechno 

musí člověk splnit, aby mohl doufat v přijetí a přízeň bohů. Tady slyšíme pouhé: Vzpomeň si na mně. A to stačilo 

k jeho spáse. Vždyť ten, který umírá spolu s nimi uprostřed sám nese všechnu tíhu a hrůzu lidského hříchu. Hřích je 

tak destruktivní moc, že člověk nemůže pro svou spásu udělat vůbec nic. To jediné, co může udělat, je ve víře se 

obrátit na Ježíše. K naší spáse není nutné a ani možné nic učinit než to, co učinil onen lotr na kříži. Obrátit se s vírou 

k Ježíši. Říci mu: Ježíši, vzpomeň si i na mně ve svém království. Někomu to přijde možná málo. Rádi bychom tam 

přeci jen podsunuli nějaké ty své svaté snahy a zásluhy. Ale je to marné snažení. Kdyby byla možnost vykoupit se 

ze svého hříchu vlastním přičiněním, nemusel by Kristus trpět a umírat. Ale on nesl hřích nás všech, abychom mu 

jej mohli vyznat a odevzdat a přijmout od něj odpuštění a ráj.   

 

2. Setník 

Druhou zajímavou postavou velkopátečního příběhu je římský setník, který zřejmě na popravu dohlížel jako velící 

důstojník (Mt 27,54). To, co vypadalo na běžnou popravu povstalců, se kolem poledního začalo pozoruhodně měnit 

ve velice dramatickou a nečekanou událost: „Bylo už kolem poledne; tu nastala tma po celé zemi až do tří hodin, 

protože se zatmělo slunce. Chrámová opona se roztrhla v půli.  A Ježíš zvolal mocným hlasem: ´Otče, do tvých rukou 

odevzdávám svého ducha.´ Po těch slovech skonal“ (v. 44-46). V poledne, tedy v době, kdy je normálně nejvíce 

světla, došlo k zatmění slunce. Ostatní evangelisté přidávají ještě zemětřesení. Jako by i sama příroda dávala najevo, 

že se zde děje něco mimořádného. A do toho zazněl poslední Ježíšův mocný hlas, hlas odevzdání se do Boží ruky: 

„Otče, do tvých rukou odevzdávám svého ducha“ (v. 46). Podivné přírodní jevy a do nich zazní hlas tohoto 

odsouzeného, že se odevzdává do Otcovy ruky. Muselo být zřejmé, že tím Otcem Ježíš myslí Boha. To musel chápat 

i onen římský setník. Jen do rukou bohů se člověk mohl svěřovat v hodině smrti. Ježíš nazýval Boha svým Otcem. 

Neproklíná, ale svěřuje se do jeho rukou. Je zřejmé, že mezi tímto Ježíšem a jeho neviditelným Otcem, je pevné 

pouto, které ani smrt nepřeruší. Do jeho rukou se svěřuje. To vše dohromady divné přírody jevy a Ježíšova 



odevzdanost do Božích rukou, to bylo velice silné a přemáhající. „Když setník viděl, co se stalo, velebil Boha a řekl: 

´Tento člověk byl vskutku spravedlivý¨“ (v. 47). Matouš a Marek dokonce dodají, že setník řekl: „Tento člověk byl 

opravdu Boží Syn.“ Nejen, že byl spravedlivý, ale dokonce, že to byl Syn Boží. Pro toto vyznání byl Ježíš veleradou 

odsouzen jako rouhač. A nyní to vyznává římský důstojník. Nikdo ho k tomu nenutil, sám spontánně pod dojmem 

toho, co se dělo a jak se Ježíš svěřoval do ruky Boží, uvěřil. Řekli bychom tedy stačilo mu velice málo. Kolik 

Ježíšových kázání slyšeli a kolik zázraků viděli takoví farizeové a zákoníci, a přece to pravděpodobně s většinou 

z nich vůbec nehnulo. Zatvrdili se proti němu. Co mohl vědět této setník? Mnoho toho asi nebylo. Ale měl zjevně 

otevřené srdce, a proto to, co viděl a slyšel během Ježíšova ukřižování, mu stačilo k tomu, aby vyznal Ježíše 

spravedlivým a Synem Božím. Možná zaslechl, že se tento Ježíš prohlašoval za Syna Božího. Ale po tom, co viděl a 

slyšel, vyznává: Ten člověk byl opravdu Boží Syn. Pro zbožnou veleradu byl Ježíš rouhačem. Pro pohanského 

důstojníka byl Synem Božím.  

 

3. Josef z Arimatie 

Třetí postavou Velkého pátku, kterou si můžeme dnes připomenout, je Josef z Arimatie. Z evangelijního vyprávění 

o něm víme pouze z tohoto příběhu, jak ukládá Ježíšovo těla do skalního hrobu.  Přesto se o něm dozvídáme zajímavé 

skutečnosti. Nejprve tu, že to byl zámožný člověk (Mt). Člověk movitý a tím pádem asi i vlivný. Dále o něm víme, 

že to byl dokonce člen židovské velerady (v. 50). Tedy nejen člověk zámožný, ale jako člen rady byl jistě také 

společensky velmi významný a uznávaný. Otázkou je, zda byl při tom, když velerada Ježíše soudila a odsoudila 

k smrti. To přesně nevíme. Víme ale bezpečně jedno, že s výnosem velerady nesouhlasil (v. 51). A proč? Protože 

sám byl Ježíšovým učedníkem; ovšem tajným (J). Jelikož se většina židovských představitelů obrátil proti Ježíši, 

začalo se stávat nebezpečným se k němu veřejně hlásit. A Josef měl docela obyčejný strach. „Bál se Židů“, píše Jan 

(J 19,38). Proto se k Ježíši nehlásil veřejně. Přesto však v něho věřil. Žil patrně v určitém vnitřním napětí. Byl 

Ježíšovým učedníkem, měl ho rád a věřil mu. Ale nenašel odvahu přiznat se k němu veřejně. Rozhodně nebyl jediný. 

U Jana čteme o výnosu, že kdo Ježíše vyzná jako Mesiáše, bude vyloučen ze synagogy (J 9,22). Dále se dozvídáme 

u Jana, že v Ježíše uvěřili „i mnozí z předních mužů, ale kvůli farizeům se k němu nepřiznávali, aby nebyli vyloučeni 

ze synagogy“ (J 12,42). S dovětkem, že si zamilovali více lidskou slávu než Boží. Dlouho k nim asi patřil i Josef 

z Arimatie. Muž, který v Ježíše uvěřil, ale neměl odvahu se k němu přiznat veřejné. Vyloučení ze synagogy bylo 

velice silnou pohrůžkou. Člověk byl vlastně vyobcován z pospolitosti. Stal se černou ovcí.  

 Josef z Arimatie však začíná jednat. U Marka čteme, že si „dodal odvahy“ a šel za Pilátem, aby mu svěřil 

Ježíšovo tělo k pohřbu. Vyšel ze své ulity, vyšel na světlo a k Ježíši se nakonec přihlásil a přiznal. Stálo ho to jistě 

sebezapření. Lidé se určitě hned začnou ptát – proč to ten Josef udělal? Jistě k tomu Ježíši také musí patřit, když mu 

věnoval vlastní hrobku. Musel si dodat odvahy. Byl to velice těžký krok. Ale šel.  

 Čteme o něm, že to byl dobrý a spravedlivý člověk, který očekával království Boží (v. 50-51). Strach mu ale 

dosud svazoval ruce, aby se mohl k Ježíši přihlásit plně a přede všemi. Nakonec ten krok ale udělal. Cítil, že musí … 

že musí něco udělat. Možná neměl odvahu ozvat se ve veleradě (pokud tam byl). Ale nyní už musí. Musí s pravdou 

ven. Šel a požádal Piláta o Ježíšovo tělo. Ve chvíli Ježíšovy smrti, tedy v době, kdy si mohl říci – nemá to cenu, 

stejně už je po všem, proč bych teď vylézal na světlo, když už o nic nejde. Přesto v něm zvítězila láska k jeho Mistru 

a nalézá odvahu přihlásit se k němu a nabídnout mu svou hrobku, kterou si nedávno nechal vyhloubit pro sebe. Je 

nakonec příkladem odvahy víry a lásky, byť k této odvaze musel dospět a neměl ji hned. I to je Boží dar.  

  

Zlo a všelijaké hrůzy jsou velice halasné a vynucují si pozornost. Věci dobré a nadějné bývají nenápadnější. Tak i ve 

velkopátečním příběhu je možné vidět nespravedlnost, krutost, nenávist, bolest a smrt. Ale uprostřed toho hrozivého 

divadla se přece také objeví momenty plné naděje a dobra. Viděli jsme tři postavy, kteří v setkání s Kristem 

ukřižovaným prožijí věci nadějné. Zločinci roztaje srdce a touží být s Ježíšem v jeho království, tvrdý voják je 

hluboce pohnut a vyznává, že zemřel spravedlivý člověk a dokonce Syn Boží. Ustrašený Josef sbírá odvahu a 

pohřbívá Ježíšovo tělo, čímž se k němu veřejně hlásí. Člověk nebo někdy i příroda dokáže na zemi rozpoutat pravé 

peklo. Jak nadějné je, že z Boží milosti i v temných časech mohou prosvítat paprsky světla. Pán Bůh dokáže stvořit 

něco nadějného a dobrého i v kulisách inferna. A tak dává tomuto světu a lidskému životu ještě smysl a šanci. A 

nakonec i krutý osud Ježíše Nazaretského Bůh proměnil v to největší poselství naděje, jaké mohl tento svět poznat. 

V poselství, o Boží lásce, která se pro nás cele vydala. Díky této lásce k nám, nemusí být náš život beznadějný a 

prázdný.  

 
Sbor CB v Praze 3, Velký pátek 30.3.2018, M. Žemlička 


